
14. Orientering ved fagområde for Sundhed og Ældre (O)
Sagsnr.:  Åbent

Kompetence
Ældrerådet 

Beslutningstema
Ældrerådet orienteres

Indstilling
Formanden for Ældrerådet indstiller, 

1. at Ældrerådet orienteres. 

Sagens indhold
Orientering ved chef for Sundhed og Ældre:

Fra Ældrerådet er der rejst ønske til orientering om:

Spørgsmål 1:

Da borgmesteren i Slagelse kommune på mange parametre sammenligner sig med Næstved
kommune, lyder spørgsmålet på:

• Hvor langt er Slagelse kommune fremme med at indføre digitalt tilsyn med AI på kommunens
plejehjem inden for de skærmede områder? Her henvises til Kildemarkcenteret i Næstved, som
i de seneste to år, i samarbejde med producenten, har været med til at udvikle
Teton-kameraet, som kan lave digitalt tilsyn hos beboerne i det skærmede område, hvilket
frigør personalet til andre plejeopgaver.

Spørgsmål 2:

• Hvor mange borgere i ældreplejen får ydelser i henhold til sundhedsloven, udover hvad der
ydes i henhold til serviceloven:
Antal og procent:
A. Borgere i eget hjem
B. Borgere i plejeboliger/plejehjem.

Spørgsmål 3:

• Status på den politiske beslutning: Etablering af beboer-pårørende råd på plejecentrene?

Spørgsmål 4:

Hvordan fungerer beboerindflydelsen/-demokratiet på plejehjemmene?
- Jvf. pjecen Hvad kan du forvente, når du flytter på plejecentre… står skrevet, at man ønsker et tæt
samarbejde med pårørende.. Hvordan sker det?

Spørgsmål 5:

Høringspligt/høringsret: Sundhedsudvalget den 3. juni 2024, sag nr.2. Ny tildelingsmodel for
§18-midler.

Hvad er årsagen til, at ovenstående sag ikke er sendt i høring forud for endelig politisk beslutning af
ny tildelingsmodel?

Den nye model indeholder væsentlige ændringer i forhold til tildelingsmodellen, der var gældende
bl.a. i 2024? Det er ældrerådets vurdering, at sagen skulle have været sendt i høring i Ældrerådet,
Handicaprådet og Rådet for socialt Udsatte. Ny tildelingsmodel for §18-midler. Sundhedsudvalget
besluttede på sit møde den 3.6.2024 ny tildelingsmodel for §18-puljen, hvor foreninger kan søge
støtte til frivilligt socialt arbejde. Administrationen har udarbejdet et forslag til ny tildelingsmodel.
Under forarbejdet har administrationen søgt inspiration i andre kommuner, råd og organisationer. I
forbindelse med tildeling af §18- midlerne er der nedsat en indstillingsgruppe, som består af
repræsentanter for ældrerådet, handicaprådet og rådet for socialt udsatte. Administrationen har dog



ikke fundet anledning til at gå i dialog med denne indstillingsgruppe. Den nye tildelingsmodel, der nu
er besluttet, indeholder en del væsentlige ændringer. Der er endvidere besluttet en noget større
ændring, idet der fremover skal afsættes et beløb til en eller flere målgrupper for ansøgningsrunden
til §18-puljen 2025. Beløbet er aftalt til kr. 300.000.

Beslutning i Ældrerådet den 25. juni 2024
Fraværende: Sonja Bruus Schmidt Petersson (Ældrerådet)

At 1: Chefen for Sundhed og Ældre orienterede om:

• Ny tildelingsmodel til §18-puljen
• Igangsætning af faste teams
• Workshop/arbejdsgruppe ift. brugerinddragelse på plejecentrene.
• Sundhedsstrukturreform, høring og modeller.
• Klyngesamarbejde
• Sikker sundhed for borgere med demens

 

Spørgsmål fra Ældrerådet

Spørgsmål 1:

Administrationen er i dialog med Næstved Kommune og kommunerne har en gensidig
erfaringsudveksling. Næstved Kommune arbejder i øjeblikket på følgende:

• Automatiseret registrering af fald fra Tetons løsning og over i Nexus (mindre tid brugt på
faldregistrering).

• Integration af 3. partsløsninger fx sensorble, nødkald, overfald, gps og vende/ kip systemer.
Dette vil bevirke, at kommunen på sigt kan have alle teknologierne samlet i en app.

Næstved Kommune har ikke oplevet en besparelse på nattevagter. Omvendt har der heller ikke
været en opnormering på nattevagter. Næstved Kommune oplever generelt en tilgang af borgere,
der er lidt yngre, end gennemsnittet på kommunes ældrecentre, men som har samme eller større
kognitive udfordringer. Tetons løsning har hjulpet med at håndtere denne borgergruppe bedre, da
løsningen giver indsigt i borgernes søvn og funktionsniveau. I Brøndby har de kunnet spare en
nattevagt.

Slagelse Kommune har endnu ikke arbejdet med løsningen. Slagelse Kommunes
velfærdsteknologiske strategi har særligt fokus på velkendte teknologier. Tetons løsning er
forholdsvis uprøvet. 

 

Spørgsmål 2:

Borgere i eget hjem (data fra juni 2024).

Antal borgere totalt3082 borgere – 100 procent

Serviceloven2351 borgere – 76 procent

Sundhedsloven2147 borgere – 70 procent

Alene Servicelov935 borgere – 30 procent

Alene Sundhedslov731 borgere - 24 procent

Både/og1416 borgere – 46 procent

Borgere i plejeboliger/plejehjem:
Det vil typisk være alle borgere som modtager både fra Sundhedslov og Servicelov

 



Spørgsmål 3:

Blomstergården har afdelingsmøder.

Møllebakken og Hjemmet ved Noret har brugerpårørenderåd, der er sat i bero.

De øvrige plejecentre har brugerpårørenderåd.

 

Spørgsmål 4:

Det tætte samarbejde sker i den individuelle inddragelse gennem indflytningssamtaler, opfølgning på
pleje, behandling og aftaler og løbende dialog. Det kræver samtykke fra borger.

Derudover er man altid velkommen som pårørende til at kontakte ledelsen eller medarbejdere.

Plejecentrene arbejder på en ny model for inddragelse, som udfoldes på workshop for medlemmer af
Ældrerådet i august. Ønsket er et større fokus på borgernes selvbestemmelse.

Pårørende inviteres løbende til temamøder og andre arrangementer. Derudover informeres der på
mail om aktuelle aktiviteter, tilsyn, politiske beslutninger m.v.

Plejecentrene har som målsætning at skabe et miljø/kultur, hvor pårørende også har interesse i
plejecentret. Inden sommerferien sendes der et spørgeskema ud til alle pårørende, hvor deres ønsker
for inddragelse afdækkes.

 

Spørgsmål 5:

Der har ikke været tradition for høring i forbindelse med opdatering af tildelingsmodellen, men et fint
opmærksomhedspunkt. Tildelingsmodellen var et emne på dialogmøde mellem Sundhedsudvalget og
Ældrerådet den. 3. marts 2024.


